

တာလုံဒေသခံများ၏သဘောထားထုတ်ပြန်ချက်

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ မြစ်ချောင်းများနေ့တွင်တာလုံဒေသခံများ နမ္မတူမြစ်ကမ်းဘေးတွင် ဆုတောင်းပွဲကျင်းပ ပြုလုပ်ပြီး ရေကာတာအားလုံးဆောက်လုပ်ခြင်းကိုရပ်တန့်ပေးပါရန် နှင့်မြစ်ကမ်းတစ်လျှောက် သတ္တုတူးဖော်ခြင်းကို ရပ်တန့်ပေးပါရန်တောင်းဆိုခြင်း

ရက်စွဲ ၁၄.၃.၂၀၂၀

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာမြစ်ချောင်းများနေ့၏ လှုပ်ရှားမှုအနေဖြင့် တာလုံဒေသခံနှင့် အခြားသောမြို့နယ်များမှဒေသခံများ စုပေါင်းပြီး ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့တွင် ဆုတောင်းပွဲကျင်းပပြုလုပ်ပြီး နမ္မတူမြစ်အပေါ်ရေကာတာ ဆောက်လုပ်ခြင်းကိုရပ်တန့်ပေးရန်နှင့် မြစ်ကမ်းတစ်လျှောက်တွင် သတ္တုတူးဖော်ခြင်း ကိုရပ်တန့်ပေးပါရန်တောင်း ဆိုခဲ့သည်။

ယနေ့ သံဃာတော်များအပါအဝင် ၊ မြို့နယ်အသီးသီးမှ တောင်သူလယ်သမားများ ၊ လူငယ်များသည် နမ္မတူမြစ်ကမ်းဘေး တာလုံရွာတွင် စုပေါင်း၍ နမ္မတူမြစ်ကြီးရေရှည်လွတ်လပ်စွာစီးဆင်းနိုင်စေရန် ဆုတောင်းကြခဲ့ကြသည်။ ထို့နောက် နမ္မတူမြစ်ပေါ် တည်ဆောက်မည့် အကြီးစားရေကာတာစီမံကိန်း ၄ ခုအပြင်၊ နမ္မတူမြစ်ဖျားပိုင်းရှိ နမ္မတူဘော်တွင်း သတ္တုတွင်းတွင် ခဲနှင့်ငွေ့ များကိုပြန်လည်တူးဖော်ရန်အတွက် သြစတီးဘားကုမ္ပဏီအားခွင့်ပြုခြင်းကို ရပ်ဆိုင်းပေးပါရန် တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။

အနီးစပ်ဆုံးတည်ဆောက်နေဆဲဖြစ်သည့် အထက်ရဲရွာရေကာတာသည် တရုတ်၊ ဂျပန်၊ ဆွစ်ဇာလန်၊ ပြင်သစ်နိုင်ငံမှ ကုမ္ပဏီများ မှရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားပြီး ၎င်းရေကာတာဆောက်လုပ်ပြီးစီးပါက လူဦးရေ ၇၀၀ ခန့်နေထိုင်သော တာလုံကျေးရွာနှင့် သမိုင်းဝင်နေရာများ၊ ဒေသခံများ ဘိုးဘွားစဉ်ဆက်အမှီသဟဲပြုနေရသော လယ်ယာခြံမြေများ အားလုံးရေအောက် သို့ လုံးဝနှစ်မြုပ်သွားမည်ဖြစ်သည်။

၎င်းအပြင် သီပေါမြို့၏မြောက်ဘက်မှ ၂၅ ကီလိုမီတာခန့် ဝေးသောဒေသတွင်လည်း ၂၁၀မီဂါဝပ်ထွက်ရှိမည့် နမ္မတူ/ သီပေါရေကာတာကိုဆက်လက်တည်ဆောက်ရန် စီစဉ်နေဆဲဖြစ်သည်။ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် လူမှုပတ်ဝန်းကျင် ထိခိုက်မှု EIA/SIA ဆန်းစစ်ထားခြင်းမရှိသေးဘဲ တရားဝင်ခွင့်ပြုချက်ရရှိထားသောစီမံကိန်းမဟုတ်သေးပေ။ စီမံကိန်းကိုလက်ကိုင်ထားသူမှာ Natural Current Energy Hydropower co.Ltd (NCEH) ဖြစ်သည်။

နမ္မတူ/သီပေါ ရေကာတာဆောက်လုပ်ပြီးစီးပါက လူဦးရေ ၂၁၂ နေထိုင်သော လီလှရွာကိုလုံးဝနှစ်မြုပ် သွားမည်ဖြစ်သည်။ အောက်ပိုင်းတွင်နေထိုင်သောသီပေါမှ ဒေသခံများကလည်း ရေစီးဆင်းမှု ၊ ရုတ်တရက်ရေကာတာပြိုကွဲပျက်စီးခြင်းစသော အန္တရာယ်များကိုစိုးရိမ်နေရသည့်အပြင်ရေကာတာအထက်ပိုင်း ကီလိုမီတာ၄၀ခန့်အကွာတွင်ရှိနေသော နမ္မတူဘော်တွင်း သတ္တုတွင်းမှ ခဲ-ငွေ့ တူးဖော်ရာတွင်အသုံးပြုသော အဆိပ်များ ရေလျှောင့်ကန်အတွင်းစီးဝင်မှုကြောင့် ကလေး ငယ်များ၏ ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာနှင့်စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာဖွံ့ဖြိုးမှုကိုလည်းထိခိုက်မည်ကို ကြောက်ရွံ့နေကြရသေးသည်။ သတ္တုတူး ဖော်ခြင်း၏ ၅၁% ရရှိထားသောသြစတီးယား နိုင်ငံမှ Myanmar Metals ကုမ္ပဏီသည် တစ်နှစ်လျှင် ခဲ တန်၂သန်းထုတ် လုပ်နိုင်ရန် စီစဉ်ထားပြီး ကမ္ဘာ့ ခဲတူးဖော်ရေး၏တတိယအကြီးဆုံးအဖြစ်ထုတ်လုပ်နိုင်ရန်စီစဉ်ထားသည်။

ခွင့်ပြုချက်ရရှိထားခြင်းမရှိသော နမ္မတူ/သီပေါရေကာတာနှင့် ဆက်စပ်ပြီး နမ္မတူလွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်က နေပြည်တော်လွတ်တော်တွင် နှစ်ကြိမ်ပင် တင်သွင်းခဲ့သော်လည်း အစိုးရမှ ကုမ္ပဏီအပေါ်မည်သည့် အရေးယူခြင်းမှမရှိခဲ့ပါ။

ဒေသခံတစ်ဦးမှ “ ရေကာတာအသစ်နဲ့သတ္တုတူးဖော်ခြင်းက နမူတူမြစ်ကြောတစ်လျှော်မှာ နေထိုင်တဲ့ လူပေါင်းထောင်ချီရဲ့ ကျန်းမာရေးနဲ့လုံခြုံရေးကိုထိခိုက်နိုင်တဲ့အတွက်ကြောင့် အချိန်မနှောင်းခင်မှာ ဒီစီမံကိန်းတွေကို လုံးဝရပ်ပေးဖို့အစိုးရကို တောင်းဆိုချင်ပါတယ်” ဟုပြောကြားခဲ့သည်။

အကြီးစားရေကာတာကြီးနှစ်ခုကို နမူတူမြစ်ပေါ်တွင် ထပ်မံလုပ်ဆောင်ရန် စီစဉ်နေဆဲဖြစ်သည်။ ရေအားလျှပ်စစ် ၇၃၅ မီဂါဝပ်ထွက်ရှိမည့် အလယ်ရဲရွာရေကာတာကို စစ်ပဋိပက္ခများ ဖြစ်ပွားနေဆဲ ဖြစ်သည့်နောင်ချိုမြို့တွင် တည်ဆောက်ရန် စီစဉ်နေပြီး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူမှာ နော်ဝေးနိုင်ငံပိုင် SN Power ကုမ္ပဏီဖြစ်သည်။ ထပ်မံပြီး ၆၀မီဂါဝပ် ထွက်ရှိမည့် ဒီးဒုတ်ရေကာတာကို သြစတီးယားနိုင်ငံမှ Austria's Andritz Hydro GmbH Company နှင့် ဂျပန်နိုင်ငံမှ Japan's Kansai Electric Power Co မှ ထပ်မံတည်ဆောက်ရန် စီစဉ်နေသည်။

ဆက်သွယ်ရန်

စိုင်းထမ်းအိုက် (ဆုတောင်းပွဲပူးပေါင်းစီစဉ်သူ) +95 (0)9-453-132-755

နန်းလောင်ခမ်း (တာလုံဒေသခံ) +95 (0)9-262-108-062